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Rozpoczęta w zeszłym roku przebudowa ul. Prostej w Wilkowicach dobiega 
końca. Obecnie prowadzone są odbiory branżowe robót budowlanych. Inwestycja 
mogła zostać zrealizowana dzięki zewnętrznemu dofinansowaniu z Rządowego 
Funduszu Polski Ład: 8.632.867,01 zł (95%) z minimalnym (5%) wkładem finan-
sowym z budżetu gminy w kwocie 454.361,42 zł. W trakcie robót nie obyło się 
jednak bez problemów technicznych. Pierwszym z nich były warunki gruntowe, które 
utrudniły rozpoczęcie prac budowlanych. Teren budowy stał się nieprzejezdny ze 
względu na duże nawodnienie terenu związane w wysokim stanem wód gruntowych 
i istniejącymi melioracjami. W związku z powyższym zaszła konieczność wykonania 
dodatkowego drenażu podłużnego w celu zabezpieczenia nowej podbudowy drogi. 
Kolejnym problemem był płytko posadowiony wodociąg w złym stanie technicznym. 
Gmina podjęła więc starania o zwiększenie dofinansowania, by zrealizować inwe-
stycję kompleksowo i rzetelnie. Dofinansowanie zostało zwiększone o dodatkowy 
zakres robót i ostatecznie koszt inwestycji wyniósł całościowo: 10.190.354,23 zł. 
Czternaście miesięcy budowy i ogromny zakres robót, liczne utrudnienia, zwłaszcza 
dla naszych mieszkańców, którzy wykazali się niebywałą cierpliwością i zrozu-
mieniem, zaowocowały widocznymi teraz efektami. Dziś droga gminna ul. Prosta 
w Wilkowicach, nie przypomina już tej wąskiej, dziurawej ulicy. Obecnie możemy się 
pochwalić drogą o długości ok. 820 m z 5,5 m jezdnią asfaltową z jednostronnym, 
prawostronnym chodnikiem, doświetlonymi przejściami dla pieszych (w tym jedno 
z wyniesioną nawierzchnią). Droga została odwodniona poprzez system instalacji 
kanalizacji deszczowej. Niewielu z Państwa zapewne wie, iż zakres robót przebu-
dowy drogi był realizowany znacznie szerzej niż to było widoczne dla mieszkańców. 
By móc odwodnić drogę, kanał deszczowy musiał zostać doprowadzony do najbliż-
szego cieku wodnego. Wiązało się to z koniecznością uzyskania pozwolenia 
wodnoprawnego, przeprowadzenia kanału w pasie drogowym drogi wojewódzkiej 
ul. Żywieckiej i ostatecznie wejściem w tereny kolejowe. Zakres robót na terenach 
kolejowych wymagał regulacji cieku wraz z umocnieniem jego brzegów, jak również 
modernizację istniejącego przepustu kolejowego. Kompleksowo przebudowano 
wszystkie podziemne i nadziemne instalacje: wodociągową, gazową, teleko-
munikacyjną i energetyczną w miejscach kolizji. W ramach inwestycji rozebrano 
ogrodzenia i zabudowano ogrodzenia 
tymczasowe, przebudowano zjazdy do 
posesji i wybudowano kanał technolo-
giczny.              Referat Inwestycji UGW

Co się dzieje
w naszej Gminie?

Postęp prac
projektowych /
budowlanych

Inwestycje

Rozbudowa szkoły w Mesznej.
Trwają odbiory budynku. 

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap IX - ul. Do Boru.
Uzyskano dofinansowanie. Trwają prace geodezyjne.

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych. 
Etap II i III - ul. Do Lasku i ul. Sportowa.
Uzyskano dofinansowanie. Opracowano projekt wstępny.

Budowa Centrum Edukacji Ekologicznej przy ul. Fałata. 
Malowanie i układanie wykładzin, prace wykończeniowe.

Budowa pętli autobusowej przy ul. Wyzwolenia. 
Uzyskano dofinansowanie. Trwa badanie ofert złożonych
przez potencjalnych wykonawców.

Przebudowa ul. Prostej w Wilkowicach.
Rozpoczęto procedurę odbiorową robót budowlanych. 

Przebudowa i rozbudowa „Domu Strażaka” w Bystrej.
Roboty zakończono, uzyskano pozwolenie na użytkowanie.

Projekt budowy chodnika przy ul. Żywieckiej. 
Złożono wniosek o pozwolenie wodnoprawne. 
Trwa opiniowanie w ZDW linii rozgraniczących inwestycje.

Budowa łącznika ul. Fałata i ul. Klimczoka wraz z budową
mostu na potoku Białka w Bystrej.
Trwają prace porządkowe i wykończeniowe.

Przebudowa budynku zabytkowego przy ul. Wyzwolenia 56
w Wilkowicach. Uzyskano dofinansowanie.
Trwa postępowanie w celu wyłonienia wykonawcy dla
opracowania programu funkcjonalno-użytkowego.

Rozbudowa ul. Kościelnej w Bystrej. 
Uzyskano dofinansowanie z Funduszu Polski Ład.
Trwa przygotowywanie procedury przetargowej.

Budowa zbiornika wyrównawczego wody pitnej w Bystrej.
Uzyskano dofinansowanie z Funduszu Polski Ład.

Remont skoczni narciarskich HS31 i HS19.
Uzyskano dofinansowanie z Programu inwestycji 
o szczególnym znaczeniu dla sportu 2023 r.

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap V - ul. Spacerowa, ul. Wypoczynkowa. Uzyskano dofi-
nansowanie. Trwa przygotowywanie procedury przetargowej.

Opracowanie PFU dla budowy krajowej trasy rowerowej
„Velo Biała” (odcinek RTR nr 17 wzdłuż rzeki Białej).
Opracowano koncepcję trasy rowerowej.

Trudna przebudowa ulicy Prostej

5 listopada w Gminnym Ośrodku Kultury „Promyk” 
w Bystrej odbył się piknik ekologiczny w ramach projektu 
„Rewitalizacja przestrzeni nadbrzeżnej dla potoku Białka 
w Bystrej”. Dzieci miały okazję wziąć udział w licznych warsz-
tatach i konkursach z nagrodami. Obdarowani zostali również 
rodzice. Nie mogło zabraknąć także pysznej, rozgrzewającej 
zupy dyniowej. 

 Z kolei 12 listopada, w Gminnym Ośrodku Kultury w Bystrej 
mogliśmy uczestniczyć w Dniach Otwartych projektu. 
Niewątpliwie największym zainteresowaniem cieszyły się 
warsztaty robienia lizaków oraz wszystkie aktywności ekolo-
giczne. Tym razem poczęstowaliśmy naszych gości pysznym 
bigosem! Rodzice chętnie wzięli udział w nagrywaniu pamiąt-
kowego filmiku dając świadectwo, że nasze imprezy to jedne 
z najlepszych, na których byli wraz z dziećmi.

Piknikowe zabawy zakończyły się w trzeci weekend listo-
pada. Tym razem dzieciaki szalały robiąc sobie pamiątkowe 
i śmieszne zdjęcia z fotobudki, tworzyły drewniane pikery do 
doniczek oraz dekorowały bombki i choinki! Bo zima zbliża 
się wielkimi krokami! W związku z tym nie zapomnieliśmy 
również o ptaszkach! Jedną z aktywności na naszych pikni-
kach było tworzenie karmników, do których dzieci wsypywały 
ziarenka. Jeden karmnik trafił do Sezonowego Centrum 
Edukacji Ekologicznej. 

Nieodłącznym elementem tego projektu była edukacja 
ekologiczna  poprzez zabawę.

Wyżej wspomniany projekt obejmował także organizację 
warsztatów dla każdej szkoły w Gminie Wilkowice. Dzieci 
szkolne z całej gminy, a jest ich 978, wzięły udział w ekologicz-
nych warsztatach plastycznych, które odbywały się od 13 do 
17 listopada. Dzieciaki tworzyły piękne obrazy wykorzystując 
przy tym ekologiczne materiały, a drzewa z mchu chrobotka 
były cudowną pamiątką dla każdego małego artysty.

Przez cały listopad w Gminnym Ośrodku Kultury trwały 
warsztaty i wykłady dla młodzieży i dorosłych. Uczestnicy 
mogli zwiększyć swoją świadomość ekologiczną poprzez 
działania takie jak m.in. tworzenie naturalnych kosmetyków, 
kiszenie barszczu, tworzenie zdrowych lunchboxów czy 
ziołowych mieszanek zdrowotnych. Każdy z uczestników 
mógł zabrać wszystkie wykonane przez siebie skarby oraz 
gadżety projektu.

„Rewitalizacja przestrzeni nadbrzeżnej dla potoku Białka 
w Bystrej” to bardzo obszerny projekt. Obejmował także 
tworzenie pamiątkowych tablic informacyjnych wraz z kodami 
QR, które zostały umiejscowione wzdłuż ścieżki eduka-
cyjnej. Zwiedzający mają możliwość, po zeskanowaniu kodu 
QR, uzyskania obszernych informacji dotyczących projektu 
i obszarów działania. 

Już niebawem zostanie wyremontowany budynek 
Gminnego Centrum Edukacji Ekologicznej w Bystrej, do 
którego będziemy Państwa zapraszać na różne aktyw-
ności ekologiczne.

Sun&More Sp. z o.o.

Rewitalizacja przestrzeni nadbrzeżnej
potoku Białka w Bystrej

Zdjęcia: Teresa Łaciak

Zdjęcie: Sun&More

Zdjęcie: Sun&More
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Aby wyjaśnić przyczyny październikowego skażenia 
próbek wody, należy się cofnąć do przełomu lipca i sierpnia 
br., kiedy to Sanepid po raz pierwszy wydał decyzję 
o nieprzydatności wody do spożycia. Mieliśmy wtedy do 
czynienia ze skażeniem próbek wody bakteriami Eschericha 
Coli. Przyczyn tamtego zdarzenia należy upatrywać w tym, 
że kiedy po trwającej wiele dni słonecznej, upalnej pogodzie 
(z powodu mocno nagrzanego gruntu, woda w sieci osiągała 
nawet do ok. 18 - 19oC) w nocy z 24 na 25 lipca pojawiły 
się nawalne opady deszczu i burza, do Stacji Uzdatniania 
Wody przy ul. Harcerskiej z ujęć powierzchniowych zaczęła 
napływać bardziej zanieczyszczona woda, wymagająca 
zastosowania większego stężenia środka dezynfekującego. 
Rano dyżurny natychmiast zwiększył dawkę podchlorynu 
sodowego, ale przez jakiś czas do sieci napływała woda 
zawierająca zbyt mało chloru wolnego. Przy normalnych 
temperaturach prawdopodobnie nie stanowiłoby to problemu, 
ale ponieważ stężenie podchlorynu w sieci drastycznie 
spadało ze względu na wysoką temperaturę wody, w końco-
wych odcinkach wodociągu mogły pojawić się bakterie, które 
nie zostały unieszkodliwione wcześniej. 

Uzdatnianie wody polega m.in. na jej dezynfekcji za 
pomocą podchlorynu sodowego. Z upływem czasu zawar-
tość chloru wolnego (który jest czynnikiem dezynfekującym) 
w czystej, uzdatnionej wodzie obniża się w naturalny sposób, 
jednak wysoka temperatura bardzo przyspiesza ten proces, 
w efekcie osłabiając dezynfekujące działanie chloru i stwa-
rzając warunki do rozwoju bakterii. Stężenie chloru wolnego 
w wodzie jest monitorowane w naszej Stacji Uzdatniania 
Wody w czasie rzeczywistym, a oprócz tego wyrywkowo 
mierzone w różnych częściach sieci.

25 lipca pracownicy bielskiego Sanepidu, podczas ruty-
nowej kontroli, zdecydowali, że konieczne jest pobranie 
większej ilości próbek wody z różnych miejsc sieci. Trzeba 
podkreślić, że ostateczna decyzja o tym, gdzie pobierane są 
próbki, należy do Sanepidu, a Spółka może jedynie sugerować 
takie lub inne miejsce. Wytypowano wtedy sześć punktów: 
Stację Uzdatniania Wody, biuro Spółki Wodociągowej, zakład 
produkcyjny przy ul. Swojskiej, Urząd Gminy, szatnię GOSiR 
przy ul. Samotnej i sklep Roll w Bystrej. W kolejnych dniach 
kilkukrotnie pobierano próbki wody w tych punktach. Wyniki 
badań mikrobiologicznych każdej próbki możemy poznać 
dopiero po 24 godzinach od dostarczenia jej do laboratorium, 
co wynika ze specyfiki tych badań. W próbkach z 25 i 28 lipca 
wykryto skażenie bakteriologiczne.

Prowadząc intensywne płukania sieci wodą o wysokim 
stężeniu chloru (nawet 0,7 mg/dm3) i jednocześnie szukając 
przyczyn skażenia, zauważyliśmy, że bakterie wykrywane są 
tylko w dwóch punktach (Gmina i szatnia GOSiR), a w pozo-

stałych punktach woda nie zawierała żadnych bakterii! 
Przyczyny takiego stanu rzeczy należy upatrywać w starych 
przyłączach i niewielkim zużyciu wody we wspomnia-
nych dwóch punktach, które sprzyjało namnożeniu bakterii 
w wodzie stojącej w instalacji wewnętrznej budynków. Wyniki 
próbek w tych dwóch miejscach budziły również wątpliwości 
innego rodzaju: podczas pobierania próbek we wszyst-
kich punktach zmierzono wysokie stężenie chloru wolnego 
(powyżej 0,25 mg/dm3), a mimo to w wodzie pobranej 
w gminie i szatni GOSiR wykryto bakterie. Takie wyniki – jak 
dowiedzieliśmy się później – pojawiają się tylko w jednej sytu-
acji: kiedy do skażenia dochodzi tuż przed pobraniem próbki, 
wtedy chlor nie zdąży zdezynfekować wody (w pobranej 
próbce chlor jest dezaktywowany dzięki substancji utrwala-
jącej; zwykle jest to tiosiarczan sodu). 

Po ustaleniu przyczyn skażenia, zdecydowano o zmianie 
punktów poboru próbek. Ponieważ ciągle działaliśmy pod 
presją czasu, uznaliśmy, że najlepiej będzie pobierać wodę 
z kilku hydrantów. Mimo, że hydranty nie są najlepszym 
wyborem jako punkty poboru wody (hydrant nie jest zabez-
pieczony przed zanieczyszczeniami, a wewnątrz niego może 
stać woda), w tamtym momencie nie mieliśmy wielkiego 
wyboru. Zmieniony został również punkt w biurze Spółki 
Wodociągowej jako zbyt odległy od wpięcia do sieci wodo-
ciągowej, a zamiast niego wyznaczono kran w garażu OSP 
tuż za wodomierzem. Dzięki tym zabiegom kolejne pobrane 
próbki wody wykazały rzeczywisty stan wody w sieci, która 
była czysta. Ostatecznie 4 sierpnia Sanepid orzekł, że woda 
nadaje się do użytku.

Od dnia wydania pierwszej decyzji przez Sanepid, czyli 
od 26 lipca, pracownicy Spółki Wodociągowej prowadzili 
intensywne działania, mające na celu zdezynfekowanie 
całej sieci i zabezpieczenie jej przed ponownym skażeniem. 
Skupiono się na intensywnym chlorowaniu wody i płukaniu 
sieci. Nieocenioną pomoc merytoryczną otrzymaliśmy 
w tym zakresie od Pana Leszka Szpili, zastępcy Dyrektora 
Technicznego ds. produkcji i dystrybucji wody bielskiej spółki 
AQUA, który poświęcił swój prywatny czas, przeanalizował 
razem z nami wyniki badań, pomógł sformułować końcowe 
wnioski i zdecydować, jakie działania należy podjąć, za co 
serdecznie mu dziękuję. 

Wynikiem tamtych wydarzeń było zaostrzenie reżimu 
dozowania podchlorynu sodowego i kontrola jego stężenia 
zarówno na Stacji Uzdatniania Wody, jak i na końców-
kach sieci. W chwili obecnej, co 2-3 dni pracownicy Spółki 
odpuszczają wodę na hydrantach końcowych, do momentu 
uzyskania stężenia chloru wolnego w granicach 0,2-0,3 mg/
dm3. Na stacji utrzymywane jest stężenie powyżej 0,4 mg/
dm3, a w przypadku wystąpienia nagłych opadów deszczu, 

Zgodnie z decyzją Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Bielsku Białej
 z dnia 26 października 2023 roku, woda w Wilkowicach była niezdatna do spożycia.

Czy na pewno woda w całej sieci była skażona bakteriami?

Informacje

Dezynfekcja wody
roztworem podchlorynu sodowego:

Cząsteczki chloru (który jest bardzo reaktywnym 
gazem), pochodzące z dodawanego do wody podchlo-
rynu sodowego, reagują z każdą napotkaną drobinką 
materii organicznej np. resztkami butwiejących liści, 
pyłkami kwiatowymi, itp., ale również z bakteriami, wiru-
sami, grzybami, pierwotniakami i mikroorganizmami, 
które w kontakcie z chlorem giną. Wykazuje on bardzo 
dużą skuteczność w niszczeniu praktycznie wszystkich 
mikroorganizmów szkodliwych dla zdrowia człowieka, 
jakie mogą się pojawić w wodzie surowej. 

Stopniowo dozując ten środek chemiczny do surowej 
wody neutralizujemy mikroorganizmy, ale znikają również 
cząsteczki chloru mogące wejść w reakcję z bakteriami. 
Zwiększając dawkę podchlorynu możemy osiągnąć 

stan, w którym w wodzie surowej nie będzie już 
ani jednego mikroorganizmu (chlor nie będzie 
miał już z czym reagować), a zacznie się w niej 
pojawiać tzw. wolny chlor (czyli taki, który ma 
zdolność dezynfekcji i wykazuje reaktywność). 
W świecie chemii ten stan nazywa się punktem 
przełamania. Osiągnięcie tego punktu można 
oznaczyć przy pomocy specjalnych odczyn-
ników tzw. reagentów i prostego urządzenia 
pomiarowego. Jeśli po 20 minutach od osią-
gnięcia punktu przełamania, w wodzie utrzymuje 

się stężenie ok. 0,3 mg/l chloru wolnego, to oznacza, że 
woda została skutecznie zdezynfekowana. Ten wskaźnik 
jest jednym z podstawowych szybkich wyznaczników 
skażenia wody.

Im wyższe stężenie chloru wolnego w wodzie, tym 
szybciej następuje dezynfekcja. Podchloryn sodowy 
dozowany w stężeniu 0,3 mg/dm3 potrzebuje ok. 20 minut, 
aby zabić wszystkie patogeny zagrażające naszemu 
zdrowiu, a bakterie z grupy Coli zabija w zaledwie 2-3 
minuty. Czas potrzebny do skutecznej dezynfekcji 
wydłuża się, gdy rośnie temperatura lub maleje stężenie 
chloru wolnego. 

dyżurny przez całą dobę monitoruje stężenie chloru w wodzie 
uzdatnionej i reaguje odpowiednio do sytuacji. Sieć wodo-
ciągowa utrzymywana w takim stanie powinna dawać 
pewność bezpiecznej i czystej wody w kranach. Dlatego tak 
ogromnym zaskoczeniem dla nas były wyniki badania wody 
z 25 października 2023 r., które wykazały skażenie bakteriami 
E. Coli, w dwóch punktach! Wyniki, podobnie jak w przypadku 
próbek pobranych w lipcu, wykazywały jednocześnie wysokie 
stężenie chloru wolnego i skażenie bakteriami. 

Nauczeni lipcowymi doświadczeniami, sprawdziliśmy 
punkty, w których pobierane były próbki wody i odkryliśmy, że 
w garażu OSP instalacja wody rozgałęzia się na wewnętrzną 
sieć budynku i sieć hydrantową. Po sprawdzeniu wody w sieci 
hydrantowej okazało się, że woda ta, stojąc w instalacji od 
paru lat, może być skażona (z hydrantu najpierw przez kilka 
minut leciała woda o bardzo ciemnej barwie i nieprzyjemnym 
zapachu). Podejrzewamy, że przy niewielkich wahaniach 
ciśnienia mogła się ona przez trójnik mieszać z wodą w insta-
lacji - i taka właśnie mieszanka trafiła do badanej próbki. Druga 
ze skażonych próbek pochodziła z hydrantu przy sklepie 
Roll w Bystrej. Jak już wspomniałem wcześniej, hydranty są 
nieodpowiednimi punktami poboru wody, ale ponieważ taki 
punkt został wyznaczony interwencyjnie w lipcu, Sanepid 
niejako „siłą rozpędu” pobrał z niego próbkę wody również 
podczas kontroli 25 października. Mając wątpliwości co do 
wyników badań, Spółka Wodociągowa zleciła laboratorium 
bielskiej spółki AQUA wykonanie dodatkowych badań w dniu 
26.10.2023 r. Sześć z siedmiu próbek nie zawierało bakterii. 
Siódma próbka pochodziła z wewnętrznego hydrantu w OSP 
w Wilkowicach, a wykryte w niej skażenie potwierdziło nasze 
podejrzenia, że woda w tej części instalacji jest skażona. 
Jeszcze tego samego dnia wytypowaliśmy nowe punkty 
poboru wody, których propozycje wysłano do Sanepidu, 
a następnie w każdym z tych punktów zainstalowano odpo-
wiedni kran probierczy, umiejscowiony w taki sposób, aby nie 
doszło do skażenia wtórnego z sieci wewnętrznej budynku. 

Co z tą wodą?

Tomasz Szczygłowski
Kierownik Spółki Wodociągowej w Wilkowicach

W podsumowaniu październikowej sytuacji nasuwa się 
wniosek, że woda w sieci cały czas była zdatna do spożycia, 
a decyzje Sanepidu wydane zostały na podstawie próbek 
odzwierciedlających stan wody w instalacji wewnętrznej 
budynku i w hydrancie, a nie w całej sieci.

Wszyscy uczymy się na błędach. Jestem przekonany, że 
bolesne doświadczenia ostatnich kilku miesięcy pozwolą 
nam uniknąć podobnych sytuacji w przyszłości. Przykro mi, 
że skutki naszych błędów dotknęły wszystkich Państwa, za 
co szczerze przepraszam. 

 
Oprócz wspomnianych wcześniej działań, Spółka 

Wodociągowa zdecydowała się również na zainstalowanie na 
głównym wodociągu dezynfekującej lampy UV, która jeszcze 
przed filtrami zdezynfekuje wodę surową. Koszt tej inwe-
stycji to 40 tys. zł. i zostanie ona zrealizowana w najbliższych 
tygodniach. Ten dodatkowy sposób dezynfekcji wzmocni 
zabezpieczenie sieci przed skażeniem biologicznym. 

Zdjęcia: Spółka Wodociągowa
w Wilkowicach
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3 listopada w Bielskim Centrum Kultury im. Marii 
Koterbskiej miało miejsce uroczyste ogłoszenie wyników 
XXIV edycji Nagrody Starosty Bielskiego im. Ks. Józefa 
Londzina oraz wręczenie związanych z tym faktem wyróż-
nień. Nagroda Starosty Bielskiego im. ks. Józefa Londzina 
została ustanowiona w 1999 roku dla podkreślenia zasług 
i dokonań wybitnego działacza pochodzącego z Zabrzega, 
ks. prałata Józefa Londzina i stanowi bodaj najbardziej 
prestiżowe wyróżnienie w dziedzinie działalności społecznej, 
jakie możliwe jest do uzyskania w naszym regionie. Gminę 
Wilkowice na uroczystej gali repre-
zentowała, nominowana przez nasz 
samorząd, w uznaniu za 22-lata 
pracy samorządowej i wiele więcej 
lat aktywnej działalności społecznej, 
Pani Janina Janica-Piechota.

Nasza Kandydatka to absol-
wentka Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie - inżynier odlewnictwa 
na kierunku projektowanie i moder-
nizacja odlewni oraz dyplomowana nauczycielka matematyki. 
Właśnie z matematyką, i połączoną z nią wielką miłością do 
ucznia, Pani Janina związała większość swojej zawodowej 
kariery, ucząc „królowej nauk”, między innymi, w SP nr 1 
w Wilkowicach czy Zespole Szkół Samochodowych w Bielsku-
Białej. Pracując, w latach 1990-92 jako Dyrektor wspomnianej 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Wilkowicach, przygotowała plan 
czteroetapowej rozbudowy szkoły i zrealizowała, przy ogromie 
wsparcia rodziców, I etap: budowę przewiązki między szkołą 
a salą gimnastyczną. Wiedzę przekazywała także studentom 
Kolegium Nauczycielskiego, prowadząc praktyki przedmioto-
wo-metodyczne. 

Młodsze pokolenie mieszkańców naszej Gminy koja-
rzyć może jednak Panią Janinę Janicę-Piechotę, przede 
wszystkim, z działalności społecznej i samorządowej, 
a w tych obszarach Jej zaangażowanie jest imponujące. 
Pani Janina z lokalnym samorządem związana jest od ponad 
dwóch dekad. Od 2002 r. radna Rady Gminy trzech kolej-
nych kadencji, pełniąc w Radzie, między innymi funkcje: 
przewodniczącej komisji ds. Budżetowo-Gospodarczych oraz 
przewodniczącej komisji ds. Oświaty i Kultury. Następnie, 
począwszy od 2014 roku, radna dwóch kolejnych kadencji 
Rady Powiatu Bielskiego (do dziś), w której reprezentuje trzy 
gminy: Buczkowice, Szczyrk i Wilkowice. 

Wachlarz społecznych aktywności i obywatelskiego zaan-
gażowania Pani Janiny to z kolei, między innymi, praca 
w Stowarzyszeniu Nauczycieli Matematyki – udział w grupie 
założycielskiej oraz wciąż aktywne członkostwo. W latach 
1997-2008 pozostawała Prezesem Parafialnego Oddziału 
Akcji Katolickiej w Wilkowicach. W oparciu o POAK wilkowic-
kiej parafii była głównym organizatorem akcji bezpiecznego 
wypoczynku dzieci i młodzieży podczas ferii i wakacji na 
obszarze całej Gminy Wilkowice, a także szeregu innych, 
cennych lokalnych inicjatyw, jak Parafialny Konkurs Palm czy 
też Przegląd Pieśni Patriotycznej. Janina Janica-Piechota jest 
również inicjatorką oraz sekretarzem, ważnego dla lokalnej 

społeczności Stowarzyszenia 
„RAZEM dla WILKOWIC". 

Stowarzyszenie, przez ponad 
16 lat działalności, przeprowadziło 
po kilka edycji konkursów tema-
tycznych, takich jak: „Ocalić od 
zapomnienia”, „Zwyczaje adwen-

towe i bożonarodzeniowe naszego regionu”, „Z szopką 
i gwiazdą”. Jest również organizatorem corocznego dyktanda 
„Ortograficzne potyczki”. Ostatnimi projektami realizowanymi 
wg sugestii Nominowanej, z ramienia stowarzyszenia było 
zadanie: „Mini ogród biologiczno-sensoryczny” przy ulicy 
Szkolnej oraz renowacja figury Matki Bożej na kolumnie, 
położonej przy ulicach Kościelnej i Krzywe Koło. To także 
praca na rzecz wilkowickiej parafii, gdzie Pani Janina 
przez dwadzieścia lat prowadziła niektóre księgi parafialne 
i wymagane kopie dla kurii. Pracowała w czteroosobowej 
ekipie, która w 2015 roku przeprowadziła inwentaryzację 
kościoła, zleconą przez miejscową kurię. Współrealizatorka 
Światowych Dni Młodzieży 2016 w parafii w Wilkowicach. 
Członek Parafialnej Rady Duszpasterskiej, a także Parafialnej 
Rady Ekonomicznej. Organizatorka licznych pielgrzymek. 
Pani Janina Janica-Piechota jest również zaangażowana 
w prace Fundacji „Światło Nadziei” czy też Regionalnego 
Stowarzyszenia Oświatowego „Kaganek". Aktywnie anga-
żuje się także w działalność Stowarzyszenia Lokalna Grupa 
Działania „Ziemia Bielska” – od pierwszych spotkań organiza-
cyjnych aktywnie pracuje w zespole reprezentującym sektor 
społeczny, pełniąc też przez pewien czas funkcję sekretarza 
Rady LGD „Ziemia Bielska". Za swoją działalność w 2006 
roku odznaczona Brązowym Krzyżem Zasługi, w roku 2015 
uhonorowana medalem Akcji Katolickiej diecezji bielsko-ży-
wieckiej: „PRO CONSECRATIONE MUNDI" – w tłumaczeniu: 
„dla uświęcenia świata”. 

Pani Janinie serdecznie gratulujemy, przede wszystkim 
niezwykłego dorobku, którym jako samorząd Gminy 
Wilkowice pochwalić mogliśmy się w tym prestiżowym 
konkursie. To duma i szczęście dla każdej Gminy, gdy repre-
zentować w podobnych konkursach mogą ją postacie takiego 
formatu. Gratulujemy otrzymanego podczas gali wyróżnienia. 
Główna nagroda trafiła w ręce Pani Anny Jakubiec z Gminy 
Buczkowice. 

Sebastian Snaczke

105. rocznica odzyskania niepodległości

Zofia Ciapała
Zasłużona dla

Kultury Polskiej

Janina Janica-Piechota 
z nominacją Gminy Wilkowice do Nagrody
Starosty Bielskiego im. ks. Józefa Londzina

Pani Zofia Ciapała otrzymała honorową 
odznakę „Zasłużony dla Kultury Polskiej” nadaną 
przez Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
Rzeczypospolitej Polskiej. 

Została wyróżniona za zasługi i zaangażowanie 
w pracę społeczną na rzecz kultury. Doceniona 
została także za całokształt twórczości w dziedzinie 
koronkarstwa i poezji odbierając list gratulacyjny 
Starosty Bielskiego.

Pani Zofia mieszka i tworzy w Bystrej, 
mieszkając na stokach Klimczoka i Magury. 
Jej wiersze poruszają różne tematy, opisuje 
piękno naszych gór beskidzkich, siłę przyrody, 
przemiany wynikające z upływu czasu. Opisuje 
przeżycia ludzi, czasem zagłębia się w tema-
tykę religijną. Wydała kilka tomików swojej 
poezji, jej wiersze drukowane były w kalen-
darzach, czasopismach i w antologiach 
zbiorowych, brała udział w wielu przeglądach 
i konkursach poetyckich.

Do pasji Pani Zofii Ciapły należy również 
szydełkowanie, w jej dłoniach powstają niezli-
czone, piękne serwetki, obrusy, zazdrostki 
i różne ciekawe ozdoby.

Zachęcamy do ponownej lektury Głosu Gminy Wilkowice 
nr 10 (189) z października 2022 roku, w którym zamieszczony 
jest ciekawy wywiad z Panią Zofią Ciapałą. 

Składamy serdeczne gratulacje Pani Zofii życząc niega-
snącego zapału twórczego i dalszych sukcesów!          GGW

Gminne uroczystości rozpoczęły się od wspólnego odśpie-
wania hymnu przy akompaniamencie Gminnej Młodzieżowej 
Orkiestry Dętej. Delegacje władz gminy, jednostek gminnych, 
służb mundurowych, szkół i przedszkoli, klubów, stowarzy-
szeń oraz mieszkańców gminy, złożyły kwiaty oddając hołd 
Bohaterom. Msza św. w intencji Ojczyzny została odprawiona 
w kościele parafialnym w Mesznej. Zwieńczeniem uroczy-
stości był piękny koncert patriotyczny w wykonaniu Bielskiego 
Chóru Kameralnego pod dyrekcją Beaty Borowskiej.    GGW

Zdjęcie: Maja Bogacz

Zdjęcia: Alicja Raszka-Micherdzińska

Zdjęcia: EF
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Sport
Grudniowe rozgrywki na gminnych obiektach

W trzecią sobotę października 2023 roku odbył się na 
hali GOSiR w Wilkowicach drugi Turniej Beskidzki 
w skokach na trampolinie, skokach na ścieżce oraz skokach 
na podwójnej mini-trampolinie, w którym wzięło udział prawie 
80 zawodników z województwa śląskiego oraz województwa 
świętokrzyskiego. Były to również Międzywojewódzkie 
Mistrzostwa Młodzików (MMM) oraz zawody Pucharu 
Prezesa Śląskiego Związku Akrobatyki Sportowej (ŚZAS). 
Zawodnicy UKS ALFA z Wilkowic zaprezentowali się fanta-
stycznie. Oto wyniki:

W MMM-kach na trampolinie w swoich kategoriach zwycię-
żyli: Agata Nikiel oraz Jakub Góra. Brązowy medal wywalczyła 
Antonina Herok, a kolejne miejsca: Wiktoria Szozda, Hania 
Kowol, Maja Roman, Nadia Adamus, Aliaksandra Nazdyna-
Platnitskaya. Na podwójnej mini-trampolinie: 1. miejsce 
zdobył Jakub Góra, 2. miejsce - Agata Nikiel, 3. miejsce - 
Aliaksandra Nazdyna-Platnitskaya, a w pierwszej dziesiątce 
znalazły się również: Hania Kowol, Nadia Adamus, Wiktoria 
Szozda i Antonina Herok. W skokach na ścieżce: 2. miejsce 
zdobył Jakub Góra, 5. miejsce - Aliaksandra Nazdyna-
Platnitskaya, tuż za pierwszą dziesiątką znalazła się Agatka 
Nikiel, w pierwszej dwudziestce zmieściły się jeszcze Hania 
i Antonina. Wiktoria i Maja walczyły o punkty do końca, 
zajmując miejsca 22 i 24.

W Pucharze Prezesa ŚZAS zarówno na trampolinie jak i na 
podwójnej mini-trampolinie bezkonkurencyjna w swojej kate-
gorii była Jagoda Łaciak, złoto w obu konkurencjach zdobyła 
również Wiktoria Kos, a dwa srebra – Zuzanna Filipek.

W Turnieju Beskidzkim na trampolinie najlepsi w swoich 
kategoriach byli: Stefan Gliński i Emilia Skowron, drugie 
miejsca wywalczyli odpowiednio: Witor Mucha i Magdalena 
Madej, a trzecie miejsce – Maja 
Mąka. Na podwójnej mini-tram-
polinie zwyciężyli: Marcelina 
Witek i Karol Orłowski, a na 
ćwiczeniach wolnych złoty 
medal zdobyła Maja Dendys-
Malecka.

W imieniu całego klubu 
trenerka Zofia Wajdzik odebrała 
Puchar Prezesa Śląskiego 
Związku Akrobatyki Sportowej 
za najlepsze wyniki w kategorii 
klubowej!

Wyniki to jedno, ale jest ta druga strona medalu – korzyści 
wynikające z uprawiania sportu oraz atmosfera zawodów. Na 
takich właśnie zawodach dzieci przełamują pewne granice 
związane ze stresem, uczą się koncentracji oddzielając to, co 
mniej istotne a skupiając się na tym co najważniejsze. Jest to 
szczególnie ważne u młodego sportowca, gdyż w tym okresie 
jego kora przedczołowa rozwija się, a jest to ten obszar 
mózgu, który odpowiada m.in. za organizację i podejmo-
wanie decyzji. Sport pomaga rozwijać równolegle silną wolę 
wraz z umiejętnościami oraz zrozumieć, że to one są odpo-
wiedzialne za przekraczanie własnych ograniczeń. Dzieci 
trenujące sporty gimnastyczne szybko uczą się dyscypliny. 
Muszą regularnie uczęszczać na zajęcia, przygotowywać się 
mentalnie, ćwiczyć i radzić sobie z porażką albo świętować 
zwycięstwo. 

Cała ta otoczka sprawia, że dzieci startujące w zawo-
dach doceniają przeciwnika, jak również starają się pomóc 
swoim koleżankom czy kolegom. Dokładnie to było widać na 
Turnieju Beskidzkim, gdzie podczas rozgrzewki starsze dzieci 
pomagały młodszym, wzajemnie się wspierały podczas startu 
i jak trzeba było, to pocieszały się wzajemnie. Dzięki takim 
wyzwaniom dzieci uczą się, że nigdy nie są pozostawione 
same sobie, a co za tym idzie, nigdy nie zostawią koleżanki 
czy kolegi w potrzebie. 

Jest bardzo wiele korzyści, które wynoszą dzieci z upra-
wiania sportu w bardzo młodym wieku, a jedną z nich są 
również pierwsze przyjaźnie, które potrafią przetrwać długie 
lata, o czym sam przekonałem się „na własnej skórze”. 

Janusz Kruk, Prezes UKS ALFA Wilkowice

Dzięki wsparciu ze strony firm: Waterpoint, Duolife, 
i Lernedo zwycięzcy, oprócz medali i dyplomów, otrzymali 
również upominki: bidony, torby, witaminy dla dzieci oraz 
- uwaga - nietypowe, ale bardzo wartościowe pod każdym 
względem, korepetycje ufundowane przez firmę Lernedo!

Po co dzieciom 
te zawody?Kiedy Gdzie Co  

1.12 / 18:00 Hala GOSiR Wilkowice GLKS Wilkowice vs MTS Myszków  
– II Liga Śląska w siatkówce kobiet 

siatkówka   

3.12 / 14:00 Hala GOSiR Wilkowice Charytatywna Sportowa Niedziela:  
GLKS SferaNet Wilkowice – Śląsk Futsal Wrocław 
– Centralna Liga Juniorów U-19 w Futsalu 

futsal 

3.12  / 16:30 
(niedziela) 

Hala GOSiR Wilkowice 
Ul. Szkolna 8a 

Charytatywna Sportowa Niedziela:  
MKS Ustroń vs Pałac Młodzieży Tarnów – III Liga Mężczyzn  

piłka ręczna  

3.12 / 18:30 Hala GOSiR Wilkowice Charytatywny Festiwal Piłki Ręcznej:  
KS Bystra vs SPR Pogoń Zabrze – II Liga Kobiet 

piłka ręczna  

8.12 / 18:15 Hala GOSiR Wilkowice KS Bystra vs Sośnica Gliwice – Śląska Liga Juniorek Mł.  piłka ręczna  

15.12 / 18:15 Hala GOSiR Wilkowice KS Bystra vs Górnik Zabrze – Śląska Liga Juniorów Mł.  piłka ręczna  

16.12 / 18:00 Hala GOSiR Wilkowice GLKS Wilkowice vs UKS Suszec  
– II Liga Śląska w siatkówce kobiet 

siatkówka   

 

 

Zdjęcia: EF
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W sobotnie południe 21 października 2023 r. odbył 
się I Bystrzański Bieg Dzieciaka zorganizowany przez 
Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Bystra „Bystrzańska 
Inicjatywa” oraz Przedszkole Publiczne w Bystrej. Gościnnie 
zawody wspierał Prezes KS Bystra Jakub Habdas. Celem 
organizowanych zawodów było promowanie idei biegania, 
upowszechnianie biegów wśród przedszkolaków i młodszych 
dzieci szkolnych z całej gminy, zachęcanie do aktywnego 
spędzania czasu oraz integracja rodzin. W biegu mogły wziąć 
udział dzieci przedszkolne i uczniowie klas I-III. 

Uczestnicy dopisali, pogoda także, każdy zawodnik (startu-
jących było 49) otrzymał pamiątkowy medal „I Bystrzańskiego 
Biegu Dzieciaka”, poczęstunek, ciepłą herbatę, a zwycięzcy 
w poszczególnych kategoriach wiekowych zostali udekoro-
wani złotymi, srebrnymi, brązowymi medalami i w nagrodę 
otrzymali zestawy kosmetyków ufundowane przez firmę 
NACOMI, której serdecznie dziękujemy za wsparcie. Mamy 
nadzieję, że zawody dla najmłodszych wpiszą się w kalendarz 
gminnych imprez, a my będziemy mogli rozwijać umiejętności 
dobrze rokujących młodych biegaczy.

I Bystrzański Bieg Dzieciaka

Spartakiada
Kół Gospodyń Wiejskich

Zdrowie

Dobiegła końca modernizacja Oddziału Niemowlęcego 
Szpitala Pediatrycznego w Bielsku-Białej. W jej efekcie nie 
tylko poprawiły się warunki sanitarne i estetyka oddziału, ale 
także zwiększyły się jego możliwości medyczne.

Modernizacja polegała przede wszystkim na odnowieniu 
ścian pomieszczeń Oddziału Niemowlęcego. Tam gdzie było 
to konieczne wymieniono i uzupełniono tynk, całość pomalo-
wano, przy czym w gabinecie zabiegowym użyto farb z jonami 
srebra, które mają właściwości bakteriobójcze. Podczas prac 
remontowych doprowadzono także instalację tlenową do 
dwóch sal pacjentów. - To efekt naszych doświadczeń związa-
nych z zachorowaniami spowodowanymi wirusem RSV, kiedy 
dużo niemowlaków wymagało tlenoterapii. Wtedy uznaliśmy, 
że przy najbliższej okazji dobrze będzie zwiększyć liczbę sal 
pacjentów z tak zwanymi gniazdami tlenowymi. I taka okazja 
właśnie się pojawiła. Wcześniej gniazda tlenowe były w czte-
rech salach pacjentów Oddziału Niemowlęcego, obecnie są 
w sześciu - mówi lek. med. Anna Heczko, specjalista pedia-
trii oraz ordynator Oddziału Niemowlęcego. Modernizacja 
Oddziału Niemowlęcego kosztowała 126 tysięcy zł, które 
pochodziły ze środków własnych szpitala. Remont celowo 
zaplanowano w takim okresie, kiedy tradycyjnie, z uwagi na 
porę roku, pacjentów jest w tym szpitalnym oddziale mniej. 
W efekcie pacjenci i ich rodzice praktycznie nie odczuli uciąż-
liwości związanych z prowadzoną modernizacją.

Odnowiony Oddział Niemowlęcy
Warto dodać, że dzięki wsparciu firmy "Osłona okna" 

w oknach Oddziału Niemowlęcego pojawiły się nowe rolety 
z ciekawą grafiką, a za sprawą firmy "Foxy Famili" na ścia-
nach oddziałowych korytarzy zawisły tablice manipulacyjne, 
które umilają czas chorym dzieciom oraz przyczyniają się 
do ich rozwoju. - Te dwie ostatnie, jakże pozytywne zmiany 
były możliwe dzięki wielkiemu zaangażowaniu Pani Joanny 
Niebrój, która kiedyś była na tym oddziale ze swoim dziec-
kiem i postanowiła przyczynić się do poprawy jego oblicza, za 
co - w imieniu przebywających u nas maluchów - pragnę jej 
serdecznie podziękować - mówi Donata Sawczuk, naczelna 
pielęgniarka Szpitala Pediatrycznego w Bielsku-Białej.

Szpital Pediatryczny w Bielsku-Białej

Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Bystra „Bystrzańska inicja-
tywa” i Przedszkole Publiczne w Bystrej dziękują wszystkim, 
którzy zaangażowali się w organizację tej imprezy spor-
towej: Firmie NACOMI za ufundowanie nagród, Grupie Kęty 
za wielką, dmuchaną bramę, Pani Marioli, Pani Oli, Pani Uli 
z Przedszkola, Martynie, Szymonowi, Rafałowi, Panu Piotrowi 
Pieleszowi - sołtysowi Bystrej, Oliwii, Tadziowi, Panu Jakubowi 
Habdasowi - Prezesowi KS Bystra za pomoc, Panu Markowi 
Kubicy - dyrektorowi GOSiR za wypożyczenie płotków, Panu 
Wojciechowi Foryś za logistykę, Panu Grzegorzowi Gaborowi 
- radnemu powiatu za gastronomię, Pani Alinie Macher i Panu 
Januszowi Zemanek - Wójtowi Gminy Wilkowice za obec-
ność. Dziękujemy rodzicom i dzieciom za udział, sportową 
rywalizację, doping i wspólne spędzenie czasu dla zdrowia 
i kondycji. Do zobaczenia za rok!

Bystrzańska Inicjatywa i Przedszkole w Bystrej

  30.11.2023 - lek. Szymon Florek
  Skąd wiadomo, że lek działa i dlaczego podwójnie ślepa próba widzi lepiej? 
  Sposoby oceny metod leczenia w medycynie.
 

  05.12.2023 - dr n. med. Łukasz Kunert
   „Byłem już u wszystkich możliwych specjalistów…”,
  czyli jak może objawiać się lęk (nie tylko po COVID-19).
 

  7.12.2023 - lek. Zbigniew Pankiewicz 
  Kiedy lęk jest naszym przyjacielem, a kiedy wrogiem?
  Znaczenie lęku w codziennym funkcjonowaniu człowieka.

Dr hab. n. med. Robert Pudlo, prof. SUM
wraz z Zespołem Zakładu Psychoprofilaktyki Katedry Psychiatrii Śląskiego Uniwersytetu Medycznego w Katowicach

Zajęcia zostały przygotowane przez Zakład Psychoprofilaktyki Katedry Psychiatrii Śląskiego Uniwersytetu Medycznego 
i są finansowane przez MEiN w ramach programu „Społeczna Odpowiedzialność Nauki”.

wtorki 
 od 12:30
czwartki 
 od 11:30
w budynku OSP
w Wilkowicach

Otwarte wykłady w Wilkowicach
Wstęp wolny - prosimy o zapisy: tel. 33 / 443 22 55

ze względu na katering
Jak wykorzystać wiedzę o fizjologii do zwalczania lęku, bezsenności i „mgły mózgowej” po COVID-19?

Można wziąć udział
w całości

lub części. 

Po każdym
spotkaniu

część
praktyczna.

Bawić się i spędzać aktywnie czas można bez względu 
na wiek! „Zabawy naszych przodków” to tytuł XI Spartakiady 
Kół Gospodyń Wiejskich, która odbyła się na hali GOSiR 
w Wilkowicach 28 października 2023 r. Organizatorem był 
Rejonowy Związek Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych 
w Bielsku-Białej, a Gmina Wilkowice występowała w roli 
gospodarza i patrona tych fantastycznych zawodów. 
Wszystkie Koła (a było ich, z pięciu powiatów, aż 19), walczyły 
z zaangażowaniem o zwycięstwo, wykazując się nie tylko 
sprawnością, pomysłowością, ale i humorem. 

Rownież nasze Koła Gospodyń 
Wiejskich - z Mesznej i Wilkowic, 
brały udział w tej zabawie (Wilkowice 
zajęły 4 miejsce!), a KGW z Bystrej 
zaznaczyło swoją obecność nieza-
pomnianą obsługą gastronomiczną 
zawodów! Gratulujemy wszystkim 
Kołom Gospodyń Wiejskich i dzię-
kujemy za fantastycznie spędzony 
wspólnie czas!                         GGW

Zdjęcia z archiwum organizatorów

Zdjęcia: EF

Zdjęcia: Szpital Pediatryczny w BB
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Kultura
W Gminnej Bibliotece 

Publicznej w Wilkowicach 
trwała w październiku 
wystawa z cyklu „Anielskie 
Oblicza”, prezentująca prace 
dwójki artystów bardzo dobrze 
znanych w Wilkowicach – 
Marty Walczak-Stasiowskiej 
z Zakopanego i Zbigniewa 
Micherdzińskiego z Żywca.

Wystawa ta była częścią 
większego cyklu wysta-
wienniczego, wyjątkowego 
ze względu na prekursor-
skie przedstawienie razem 
dwóch tradycyjnych szkół 
malarstwa na szkle - podha-
lańskiej oraz żywieckiej. 
Prace gościły dotychczas 
w Bielsku-Białej w Książnicy 
Beskidzkiej w sierpniu tego 
roku, a we wrześniu w Żywcu 
– w Żywieckiej Bibliotece 
Samorządowej. Niebawem 
wystawa zawita także do 
Stryszawy i Kościeliska, a 
aktualnie prezentowana jest 
w GOK-u w Milówce. 

Dla obojga artystów wystawa w wilkowickiej GBP jest 
wydarzeniem bardzo ważnym. Przede wszystkim z uwagi na 
fakt, iż artyści poznali się właśnie tutaj, ponad 20 lat temu, 
podczas pierwszego ogólnopolskiego konkursu malarstwa 
na szkle i rzeźby organizowanego przez tutejszą GBP, której 
tematem przewodnim był nie kto inny, jak Michał Archanioł. 
Marta Walczak-Stasiowska debiutowała wówczas jako 
artystka, Zbigniew Micherdziński pojawił się jako pomysło-
dawca konkursu i juror. 

Od czasu tego pierwszego konkursu spotykali się przy 
okazji najrozmaitszych tematycznie konkursów w podobnych 
rolach. Z czasem pojawiła się przyjaźń i wielkie wzajemne 
zaufanie oraz motywacja. Marta przez ten czas nieustannie 
rozwijała swój talent, aktywnie prezentując swój dorobek 
w kraju i poza jego granicami (Włochy, Niemcy, Bułgaria, 
Węgry) – ma na koncie kilkadziesiąt wystaw indywidual-
nych i ogromną ilość wystaw zbiorowych. Zbyszek, pomimo 
iż malarstwo na szkle pozostawało jego ulubioną techniką 
twórczą, rozwijaną od lat młodzieńczych, bardziej dbał 
o stwarzanie warunków do pokazywania i rozwoju sztuki 
ludowej lokalnych artystów. Swoje prace na szkle tworzył dla 
najbliższych i przyjaciół, a dopiero kilka lat temu zdecydował 
się pokazać je szerszej publiczności. O wartości jego prac 
również świadczy uznanie, jakie zyskał w tym czasie prezen-
tując swoje prace na kilkunastu wystawach indywidualnych 
w kraju i za granicą (Węgry, Słowacja) oraz wielu wystawach 
zbiorowych.

W minionym roku Marta zaproponowała Zbyszkowi stwo-
rzenie wspólnej wystawy. Jako temat przewodni wystawy 
zgodnie wybrali anioły, które są bardzo chętnie przedstawiane 
na szkle przez oboje artystów. Ponieważ czas od pomysłu do 

realizacji wynosił około roku, 
oboje ochoczo zabrali się 
do pracy – najpierw mery-
torycznej, poprzez analizę 
znalezisk etnograficznych, 
jak i zgłębianie specjalnej 
nauki o aniołach nazwanej 
angelologią, a następnie do 
pracy twórczej, w trakcie 
której wielokrotnie wymie-
niali się przemyśleniami, 
spostrzeżeniami i wzajemnie 
wspierali. 

Warto wspomnieć, iż jedną 
z intencji wystawy „Anielskie 
Oblicza” było pokazanie tzw. 
kręgów anielskich, o których 
tak naprawdę wiemy 
i słyszymy niewiele. Na 
wystawie widzieliśmy archa-
nioły, serafiny, cherubiny 
oraz zwykłe, a jednocześnie 
niezwykłe anioły – zarówno 
w wykonaniu Marty, jak 
i Zbyszka. Każde z przed-
stawień jest inne, każde jest 
niepowtarzalne, wywołujące 
refleksję. Co prawda intencja 

przedstawienia wszystkich anielskich kręgów nie została dokoń-
czona, z uwagi na wypadek Zbyszka, ale z pewnością idea 
pokazania pełnych hierarchii anielskich będzie kontynuowana. 

Ci wspaniali i utalentowani artyści, dotychczas zapre-
zentowali na wystawie zarówno klasyczne założenia 
reprezentowanych przez siebie stylów tradycyjnych, jak 
i twórcze poszukiwania w tematyce angelologii. Jest co 
podziwiać, bo łącznie prac jest blisko 40. 

W pracach Marty każdy z prezentowanych aniołów przed-
stawiony jest z niezwykłą precyzją, w zadumie, skupieniu, 
refleksji, przy jednoczesnej dbałości o przedstawienie tej 
postaci w pełnym jej majestacie. Widoczna jest wyraźna, 
dopracowana, niekiedy wręcz figlarna kreska, skrupulatne 
koronkowe zdobienia i bogata ornamentyka. Klasyczne 
czarne podhalańskie tło dopełnia całości, czyniąc odbiór pracy 
jeszcze głębszym, poprzez wyeksponowanie tematu i detali. 
Widoczne są zarówno klasyczne podhalańskie zdobienia 
– tulipany, róże czy kule, ale również wzory z haftów, tworzo-
nych przez tę wszechstronną Artystkę. 

U Zbyszka, oprócz klasycznych, charakterystycznych dla 
niego postaci anielskich, umieszczonych na żywieckim białym 
i niebieskim tle, ze zdobieniami typowymi dla Żywiecczyzny – 
również charakterystyczne róże, kule, dzwonki, widać także 
twórcze poszukiwania i silną ekspresję. Zmienia się tło, dyna-
mika postaci, ich ilość oraz siła przekazu. Widać również 
silną inspirację materiałami etnograficznymi, np. przedsta-
wienie aktu stworzenia aniołów, będące ilustracją opowieści 
ludowej zapisanej przez najsłynniejszego polskiego etnografa 
– Oskara Kolberga: Zastępy anielskie zostały stworzone „ze 
spadających kropli, rzuconych niebieską ręką”, w chwili, gdy 
Bóg kropidłem błogosławił wody oceanu. 

Anielskie oblicza

Lech Dyblik gościł w Bystrej

17 października w GOK „Promyk” odbyły się 
dwa spotkania z aktorem Lechem Dyblikiem. 
Pierwsze spotkanie adresowane było do 
młodzieży szkolnej. W czasie tego spotkania uczniowie 
mieli okazję wysłuchać wielu historii dotyczących, nierzadko 
trudnych, doświadczeń z życia aktora, którego pointą były 
wyjątkowe spostrzeżenia w jaki sposób radzić sobie z tego 
typu sytuacjami w obecnym świecie. Podczas wieczornego, 
otwartego spotkania słowno-muzycznego artysta w sposób 
zarówno poruszający jak i żartobliwy, skupił kierowane do 
publiczności treści na determinacji oraz jego sposobach 
radzenia sobie z trudnościami. Wiele sentencji z pewno-
ścią trwale zapisze się w pamięci uczestników. Lech Dyblik 
to aktor doskonale znany z wielu serialowych i filmowych 
produkcji takich jak m.in. „Wesele”, „Wielka woda” czy popu-
larny „Świat według Kiepskich”.

Spotkania zorganizowano w ramach działań profilaktycz-
nych realizowanych przez Gminną Komisję Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych wspólnie z GOK „Promyk”.

Już 15 grudnia w Izbie Regionalnej „Stara Stolarnia” dzia-
łającej przy Gminnym Ośrodku Kultury „Promyk” w Bystrej 
odbędzie się otwarcie wystawy malarstwa na szkle pt. „Święty 
kąt” autorstwa Zbigniewa Micherdzińskiego.

Tego samego dnia sam autor poprowadzi w siedzibie 
GOK-u trzygodzinne warsztaty malarstwa na szkle w konwencji 
szkoły żywieckiej i jeleśniańskiej. Zbigniew Micherdziński to 
człowiek wielu talentów, zarówno artystycznych (m.in. malar-
stwo na szkle, rysunek, rzeźba), ale także organizacyjnych. 
Z sukcesami zrealizował dużą liczbę zarówno krajowych 
jak i międzynarodowych projektów, wystaw, konkursów 
czy plenerów. Zawsze otwarty na wyzwania, z głową pełną 
niespotykanych pomysłów oraz wyobraźnią pozwalającą na 
realizację najśmielszych zamiarów.

Wystawę w Starej Stolarni odwiedzać będzie można do 
końca stycznia 2024 roku.

GOK „Promyk”

Grudzień to czas zbliżających się świąt Bożego Narodzenia. 
Popularne świąteczne piosenki, zapach zimowej herbaty 
z imbirem i piernika czy wyjątkowe, uliczne iluminacje spra-
wiają, że nie sposób przeoczyć tego wyjątkowego okresu. 
Od wielu lat w naszej gminie właśnie w tym czasie odbywają 
się różnego rodzaju wydarzenia, jednak w tym roku po raz 
pierwszy zapraszamy na plenerowy jarmark świąteczny. Już 
9 grudnia o godz. 14.00 startuje przedświąteczna impreza 
w ramach której każdy znajdzie coś dla siebie i przede 
wszystkim poczuje niepowtarzalny klimat zbliżającej się 
Gwiazdki. Na parkingu przy Meszniańskim Ośrodku Kultury 
„Nad Borami” przy ul. Handlowej pojawią się wystawcy z ręko-

dziełem, a na wszystkich przybyłych czekać będzie wiele 
atrakcji. W strefie jarmarku będzie można usłyszeć dobrze 
znane i lubiane kolędy oraz spotkać się z Mikołajem nawią-
zujący tym samym do tradycji organizowanej w Mesznej od 
lat imprezy mikołajkowej. Organizatorzy przygotowali również 
warsztaty dla najmłodszych, a także świąteczny spektakl inte-
raktywny czy koncert ze specjalnym, bożonarodzeniowym 
repertuarem. Podczas jarmarku zostaną także wręczone 
nagrody dla autorów wyróżnionych prac w ramach konkursu 
na kartkę bożonarodzeniową.

To będzie wspaniały, przedświąteczny czas w rodzinnym 
gronie – w sobotę, 9 grudnia zapraszamy do Mesznej!

Świąteczny klimat na jarmarku w Mesznej!

Malarstwo na szkle w Starej Stolarni

Zdjęcie: GOK „Promyk”
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11 listopada 2023 r., w trakcie obchodów Narodowego 
Święta Niepodległości w naszej gminie, mieliśmy możli-
wość posłuchać występu Bielskiego Chóru Kameralnego 
pod dyrekcją Beaty Borowskiej. Słuchacze tego koncertu 
zapewne postrzegali go w kategoriach przeżycia duchowego 
czy artystycznego. Jednak najprawdopodobniej niewielu 
z nich podchodziło do występu jako do… sesji terapeutycznej.

Tymczasem okazuje się, że śpiewanie, a szczególnie śpie-
wanie w chórze, to nie tylko doznania estetyczne, ale także 
istotne i wymierne korzyści zdrowotne!

Kwestią oczywistą jest, że bez oddychania nie ma śpiewu, 
ale aby móc śpiewać dobrze, dobrze trzeba także oddychać. 
Prawidłowe ćwiczenia oddechowe to podstawa w praktyce 
chóralnej, a ich dobroczynne efekty wpływają na całokształt 
dobrostanu organizmu, szczególnie w rzeczywistości, jakiej 
wszyscy stawiamy czoła po epidemii COVID-19. Ćwiczenie 

oddechu pozwala zwiększyć objętość płuc, wypracować 
prawidłową postawę ciała, a nawet pomóc w zwalczaniu 
przewlekłej obturacyjnej choroby płuc (POChP). A jeśli dodat-
kowo łączymy je ze śpiewem, to mamy doskonały mariaż 
przyjemnego z pożytecznym.

Śpiew chóralny wpływa jednak pozytywnie nie tylko na 
ciało, lecz także na psychikę. Mówi się wręcz, że kto śpiewa 
w chórze, nie musi chodzić do psychiatry. Grupa chórzy-
stów stanowi dla jednostki źródło wsparcia psychicznego. 
Z jednej strony, śpiewając w grupie nie mamy poczucia bycia 
ocenianym, a osoby o nieco mniejszej sile przebicia mogą 
rozwijać pewność siebie i odwagę. Z drugiej, czujemy się 
zjednoczeni z innymi dążącymi w tym samym momencie 
do wspólnego celu, co stanowi niezwykłe źródło stymu-
lacji. Stymulujemy także bezpośrednio nasz umysł, gdy np. 
uczymy się nowego utworu, a to – jak w przypadku każdego 
innego rodzaju nauki – pozwala spowolnić procesy starzenia 
zachodzące w mózgu.

Wreszcie, chór tworzy małą społeczność, a praca w niej 
pozwala kształtować umiejętności społeczne i poczucie 
przynależności. Przynależności do grupy przyjaciół tworzą-
cych razem coś więcej niż suma ich indywidualnych głosów, 
skupiających się na realizacji łączącego ich dążenia, lecz 
także spotykających się i cieszących wspólną obecnością 
prywatnie, na gruncie pozamuzycznym. Pasja ta pozwala 
jednocześnie na rozwój systematyczności i odpowiedzial-
ności – za siebie i zespół – poprzez obecność na próbach 
i koncertach, lecz także przez rezygnowanie z nadmiernie 
solistycznych zapędów. Mówi się, że w chórze powinno się 
śpiewać tak, żeby nie było cię słychać, kiedy jesteś, lecz było 
słychać, kiedy cię nie ma.

Można zatem śmiało stwierdzić, że śpiew, a zwłaszcza śpiew 
w chórze, to zdrowie – zarówno fizyczne, jak i psychiczne. 
Co więcej, to także okazja na realizację swych pasji. A przy 
tym, co wcale nie najmniej ważne, okazja do uczestniczenia 
w ciekawych wydarzeniach, spotkania wyjątkowych osób 
i zobaczenia niezwykłych miejsc. Dość wspomnieć, że przy-
wołany na wstępie Bielski Chór Kameralny w trakcie swojej 
ponad 30-letniej działalności wielokrotnie współtworzył znane 
festiwale, wykonywał utwory sakralne, ale też rozrywkowe, 
musicalowe czy z kręgu kultury żydowskiej. Występował 
z zespołami i solistami cieszącymi się krajową i międzyna-
rodową sławą. Odwiedził takie zakątki świata jak Kanada, 
Turcja, Wietnam, Tajlandia, Chiny czy Izrael… Jeśli to nie jest 
wystarczającą zachętą do dołączenia do chóru, to sam nie 
wiem, co mogłoby nią być! 

Paweł Handzlik

Śpiew to zdrowie
- czyli co daje chór

Wystawie „Anielskie Oblicza” towarzyszy katalog, który artyści 
wydali nakładem własnych sił i środków finansowych, przy wsparciu 
organizacyjnym rodziny i przyjaciół. Każdy z uczestników wernisażu 
w Wilkowicach otrzymał egzemplarz na pamiątkę. 

Z tego miejsca, w imieniu swoim i artystów, serdecznie dziękuję za 
tak liczny udział w wernisażu wystawy i dzielenie się licznymi emocjami, 
przemyśleniami, a także pomysłami, słowem za niesamowitą atmos-
ferę chwili. 

Dyrekcji i Pracownikom Gminnej Biblioteki Publicznej w Wilkowicach 
dziękuję za organizację wernisażu, otwartość i gościnę oraz piękną 
aranżację prac w „Galerii w Sieni”. 

Alicja Raszka-Micherdzińska - Kurator wystawy „Anielskie Oblicza”
Zdjęcia: Szymon Karpiński

Zdjęcia: EF
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Oświata

Komisja w składzie: Janina Janica-Piechota, Agata 
Prochownik, Barbara Włodarz stwierdza, że w XV Gminnym 
Dyktandzie z języka polskiego „Ortograficzne potyczki” 
uczestniczyło łącznie 48 zawodników:
kategoria „1” SZKOŁA PODSTAWOWA kl. IV-VI - 22
kategoria „2” SP – kl. VII - VIII i kl. I ponadpodstawowa - 20
kategoria „3” LO/T i DOROŚLI - 6
Po sprawdzeniu prac, ustalono następujące wyniki:
kategoria „1” SZKOŁA PODSTAWOWA kl. IV-VI
I miejsce Dominik Bachniak - SP1 - Wilkowice
II miejsce Rafał Caputa - SP1 - Wilkowice
III miejsce Fabian Wiśniowski - SP1 - Wilkowice
kategoria „2” SZKOŁA PODSTAWOWA kl. VII-VIII i kl. 
I ponadpodstawowa
I miejsce Paulina Pilarz - SP1 - Bystra
II miejsce Mateusz Skoczylas - Zespół Szkół 
Elektronicznych, Elektrycznych i Mechanicznych – Bielsko-
Biała / mieszkaniec Mesznej
III miejsce Marta Czech - VIII LO – Bielsko-Biała / 
mieszkanka Wilkowic 
kategoria „3” LO/T i DOROŚLI 
I miejsce  Marcin Gębala - Bystra
II miejsce Julian Broniewski - Zespół Szkół 
Elektronicznych, Elektrycznych i Mechanicznych – Bielsko-
Biała / mieszkaniec Mesznej 
III miejsce Anna Demczyszyn - Bystra 
III miejsce Łukasz Kamiński - Wilkowice
Przyznano dwa trzecie miejsca ex aequo.

 Wszystkim uczestnikom serdecznie gratulujemy!
Prace do wglądu znajdują się w siedzibie Stowarzyszenia – 
Szkole Podstawowej nr 2 im. Królowej Jadwigi w Wilkowicach, 
ul. Szkolna 8, w terminach do uzgodnienia telefonicznie.

Wilkowice, 08.11.2023 r.
Z protokołu z posiedzenia komisji XV Gminnego Dyktanda z języka polskiego

pod hasłem „Ortograficzne potyczki”

Przedszkole Publiczne w Wilkowicach nie zwalnia tempa. 
Październik mimo, że jesienny, upłynął nam niezwykle 
barwnie. W każdej sali powstał kącik jesienny, w którym 
zgromadziliśmy dary jesieni przyniesione przez dzieci: 
złocistoczerwone liście, świeżo zebrane kasztany, gałązki 
z żołędziami. Zebrany z pomocą rodziców materiał przy-
rodniczy posłużył nam również do zajęć sensorycznych. 
Z owoców jesiennych, jabłek i gruszek, najmłodsza grupa 
Biedroneczek przygotowała pyszne oraz zdrowe soczki. 
Smerfy, czyli nasi najstarsi wychowankowie, wykonały 
pyszne kompoty jabłkowe. W innych grupach powstały 
także owocowe szaszłyki, soczki warzywne czy przepyszne 
kanapki. Dzieci przy okazji bawiły się w rozpoznawanie 
smaków i zapachów. Nie zabrakło też prac plastycznych, 
które dzieciaki uwielbiają.

„Każde drzewo daje tlen, nim oddycham cały dzień..."- 10 
października Smerfy obchodziły Światowy DZIEŃ DRZEWA. 
Z tej okazji odbyły się w naszym przedszkolu zajęcia zwią-
zane z tematyką drzew. Dzieci poprzez zabawę poznały 
rodzaje drzew, ich znaczenie dla człowieka, zwierząt i przyrody. 
Przedszkolaki wykonały drzewko z mchu chrobotka i drewienek.

W przedszkolu odwiedzili nas także bardzo ciekawi 
goście. Dzięki uprzejmości pracowników bielskiego pogo-
towia ratunkowego, dzieci miały możliwość zapoznania się 
z wyposażeniem karetki oraz sprzętem medycznym ratu-
jącym życie. Przedszkolaki na warsztatach dowiedziały się 
o czynnościach wykonywanych przez ratowników, poznały 
ich pracę oraz utrwaliły sobie wiadomości z zakresu udzie-
lania pierwszej pomocy. Teraz już na pewno wiedzą kiedy 
i jak prawidłowo wezwać pomoc! 

Kilka dni później grupy Pszczółek i Żabek były gośćmi 
w Gminnej Bibliotece Publicznej w Wilkowicach. Po uważnym 
wysłuchaniu opowiadania pt. „Siła niedźwiedzia" dzieci 
rozwiązywały krzyżówki, układały puzzle, wykonywały prace 
plastyczne, a także wzięły udział w zabawach ruchowych i co 
najważniejsze - przekonały się jak wiele można osiągnąć 
współpracując z innymi dziećmi! Bardzo dziękujemy Paniom 
bibliotekarkom, które zawsze z uśmiechem na twarzy witają 
naszych podopiecznych i wiedzą, że dzieci lubią słodkie 
niespodzianki!

W październiku przedszkolaki z grup Kaczuszki, Pszczółki, 
Żabki i Smerfy brały udział w konkursie plastycznym na 
„Eko Bohatera Literackiego”, organizowanym w ramach 
Jesiennych Dni Książki w Buczkowicach. Jedna z prac 

wykonana przez dziewczynkę z grupy Kaczuszki pod okiem 
pani mgr Pauliny Sz., została nagrodzona. Praca nosi tytuł: 
„PINOKIO". Serdecznie gratulujemy!

Nasze przedszkole wzięło także udział w akcji „Szkoła 
Pamięta" organizowanej przez MEN. Celem akcji jest zwró-
cenie uwagi młodych ludzi na potrzebę pielęgnowania pamięci 
o bohaterach naszej wolności, szczególnie tych, którzy są 
związani z historią danego miejsca, regionu, społeczności. 
Dlatego też grupa Pszczółki udała się pod Park Wolności, 
by przy pamiątkowych tablicach zapalić znicze i oddać cześć 
walczącym za wolną Ojczyznę. W sali Pszczółek dodatkowo 
przygotowano tablice z informacjami na temat naszego lokal-
nego bohatera, powstańca styczniowego - Tomasza Kubicy.

Grupa Pszczółki 31 października wzięła udział w akcji 
„BohaterOn w Twojej Szkole - włącz historię!” - to ogólno-
polska kampania o tematyce historycznej mająca na celu 
upamiętnienie i uhonorowanie uczestników Powstania 
Warszawskiego oraz promocję historii Polski XX wieku. 
Pszczółki uważnie wysłuchały opowiadania pt. „Jak zostałem 
bohaterem", dowiedziały się również w jaki sposób można 
zostać współczesnym patriotą i bohaterem. Przedszkolaki 
wysłały także pocztówkę do Powstańców i zatańczyły taniec 
„Cała Polska w moich rękach". Na koniec zajęć tworzyły 
pocztówki z najpiękniejszymi miejscami w Polsce, które 
odwiedziły i które chętnie pokazałyby zagranicznym kolegom 
i koleżankom.

Listopad z kolei zaczął się w przedszkolu teatralnie. 
Zorganizowany został wyjazd grup starszych do Bielskiego 
Centrum Kultury. Dzieci wspólnie ze swoimi Paniami miały 
okazję zobaczyć sztukę pt. „Księga dżungli”. Prawdziwa scena, 
aktorzy, muzyka oraz bajecznie kolorowe stroje przyciągały 
uwagę młodych widzów i wywołały na wielu twarzach praw-
dziwy zachwyt. Mamy nadzieję, że edukacja teatralna wpłynie 
pozytywnie na rozwój kreatywności naszych dzieciaków. 

Wszystkie przedszkolaki bardzo polubiły jesień i jej skarby, 
ale również z niecierpliwością czekają na kolejną porę roku…!

Zespół Redakcyjny Przedszkola

Jesienią w przedszkolu…

Pierwsza konferencja
metodyczna w Przedszkolu 

Publicznym w Mesznej

Na wniosek Wójta Gminy Wilkowice do Nagrody Śląskiego 
Kuratora Oświaty nominowano dwóch dyrektorów z placówek 
oświatowych z terenu naszej gminy, którzy w ostatnim czasie 
zakończyli swoją wieloletnią pracę na stanowisku dyrektora.

Wyróżniona została pani Małgorzata Długosz, która 
10 października 2023 r. w Sali Marmurowej Urzędu 
Wojewódzkiego w Katowicach odebrała Nagrodę Śląskiego 
Kuratora Oświaty za całokształt pracy na stanowisku dyrektora 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Mesznej, za szczególne 
osiągnięcia dydaktyczne, wychowawcze i opiekuńcze.

GGW

„Bardzo się cieszę, że moja praca została doceniona 
przez władze oświatowe, ale zdaję sobie sprawę, że ta 
prestiżowa nagroda nie byłaby możliwa bez nauczycieli, 
pracowników administracji i obsługi oraz rodziców, z którymi 
miałam przyjemność współpracować. To właśnie z nimi 
wspólnie kreowaliśmy wizerunek naszej placówki. To dzięki 
ich wielkiemu zaangażowaniu i owocnej pracy stworzyliśmy 
placówkę przyjazną, sprzyjającą wszechstronnemu rozwo-
jowi każdego dziecka, dającą mu poczucie bezpieczeństwa 
i możliwość osiągania sukcesu na miarę jego potencjalnych 
możliwości. 

Z całego serca dziękuję Wszystkim za ten czas spędzony 
razem, który przyniósł tak piękne owoce. Życzę dalszych 
sukcesów edukacyjnych oraz dobrej współpracy z nowym 
dyrektorem”.

Długosz Małgorzata – były dyr. ZSP Meszna

Gratulacje dla Pani Małgorzaty Długosz

Wójt Gminy Wilkowice składa serdeczne gratulacje
Sz. P. Małgorzacie Długosz

otrzymania Nagrody Śląskiego Kuratora Oświaty
życząc wszelkiej pomyślności. 

9 listopada 2023 r. w nowej siedzibie Przedszkola 
Publicznego w Mesznej odbyła się, po raz pierwszy, konfe-
rencja metodyczna. Przybyłe wychowawczynie z przedszkoli 
prowadzonych przez gminę Wilkowice powitał dyrektor 
Zespołu - Jakub Klimczyński. Warsztaty zatytułowane: Gry 
i zabawy ruchowe w edukacji przedszkolnej, poprowadził 
zaproszony gość - pani Katarzyna Skolimowska. Warsztat 
zbudowany był z 20 konkretnych zabaw: na dodanie odwagi 
i budowanie zaufania w grupie, zabaw pantomimicznych oraz 
kształtujących wyobraźnię. Uczestniczki szkolenia otrzymały 
solidną dawkę dobrej energii i inspiracji do pracy. Spotkanie 
było doskonałą okazją do wymiany doświadczeń. Odtąd 
wydarzenie będzie się odbywało w Przedszkolu Publicznym 
w Mesznej cyklicznie - raz do roku, każdej jesieni.

Zespół promujący przedszkole

Gratulacje i dyplomy zwycięzcy konkursu odebrali podczas 
spotkania komisji Oświaty i Kultury w Urzędzie Gminy 
w Wilkowicach.

Zdjęcia z archiwum stowarzyszenia "Razem dla Wilkowic"
oraz UG w Wilkowicach

Projekt dofinansowany ze środków Gminy Wilkowice.
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Zdjęcie z archiwum przedszkola
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Edukację ekologiczną w Przedszkolu Publicznym 
w Bystrej w październiku rozpoczęliśmy udziałem w ogól-
nopolskiej akcji „Sprzątamy dla Polski”, podczas której 
najmłodsza grupa (po poznaniu zasad segregacji śmieci) 
uporządkowała ogród, wkładając plastiki i papier do odpo-
wiednich pojemników. Natomiast starsze grupy zaopatrzone 
w rękawiczki jednorazowe (pamiętając o zasadach bezpie-
czeństwa) i worki foliowe, pod opieką wychowawczyń i pań 
z obsługi, z pełnym zaangażowaniem sprzątały teren wokół 
przedszkola. 10 października obchodziliśmy Święto Drzewa, 
do którego przygotowaliśmy się już wcześniej - każda grupa 
wykonała dowolną techniką plakat przedstawiający jesienne 
drzewo. Na spotkaniu międzygrupowym wszystkie dzieci 
rozwiązywały zagadki o tematyce przyrodniczej, tańczyły 
z listeczkami i układały wielkie sylwety klonu i dębu. Poznały 
także etapy sadzenia drzew i krzewów, co wykorzystały, 
sadząc w naszym przedszkolnym ogrodzie krzaczki tawuły 
i pięć sadzonek różnokolorowego bzu. Tego dnia zorgani-
zowaliśmy akcję „Zbieraj makulaturę - ratuj konie”, podczas 
której dzieci wraz z rodzicami przynosiły do przedszkola 
makulaturę. Pomogliśmy tym samym zapewnić godną emery-
turę pracującym koniom. Dziękujemy za zaangażowanie.

Dbając o rozwój kulturalny naszych wychowanków, 
„Motylki” i „Ogniki” udały się autokarem do Młodzieżowego 
Centrum Kultury w Żywcu na przedstawienie „Piękna 
i Bestia”. Sytuację wyjazdową wykorzystano do utrwalania 
zasad bezpieczeństwa podczas jazdy oraz w czasie przejścia 
przez jezdnię. Podczas bajkowego przedstawienia przed-
szkolaki uczyły się kulturalnego zachowania w miejscach 
publicznych oraz doskonaliły umiejętności dostrzegania 
emocji, a także wartości dobra i piękna, podziwiając stroje, 
grę aktorską i scenerię.

Przedszkolaki, nie tylko z naszego przedszkola, miały 
możliwość udziału w I Bystrzańskim Biegu Dzieciaka zorga-
nizowanym przez Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Bystra 
„Bystrzańska Inicjatywa” oraz Przedszkole Publiczne 

Kreatywny świat
przedszkolaków z Bystrej

w Bystrej. Celem organizowanych zawodów było propa-
gowanie idei biegania wśród dzieci oraz zachęcanie 
do aktywnego spędzania czasu. Każdy zawodnik po 
ukończonym biegu otrzymał pamiątkowy medal oraz niespo-
dziankę. Gratulujemy zwycięzcom i serdecznie dziękujemy 
organizatorom, sponsorom oraz dzieciom i rodzicom za zaan-
gażowanie. 

Jak co roku, świętując Dzień Komisji Edukacji Narodowej, 
najstarsza grupa „Motylków” przygotowała program arty-
styczny, a grupa „Ogników” prezenty dla wszystkich 
pracowników przedszkola, również emerytowanych. Dzięki 
tym spotkaniom kształtowane są u dzieci postawy szacunku 
dla każdego, kto pracuje w placówce, umiejętność doceniania 
pracy i jej znaczenia dla bezpiecznego pobytu w przedszkolu.

Ten czas minął nam zdrowo, sportowo, ekologicznie, kultu-
ralnie i artystycznie. Podsumowaniem miesiąca były pierwsze 
z zajęć twórczych „Wyobraźnia bez granic - papierowy świat” 
organizowanych zgodnie z założeniami Rocznego Planu 
Pracy Przedszkola. W dniu Światowego Dnia Origami między-
grupowe zabawy z gazetami, tańce, składanie origami oraz 
zajęcia konstrukcyjno – modelarskie pobudziły wyobraźnię 
dzieci. Wspólne zabawy pozwoliły doświadczyć jak powstaje 
papier i w jaki sposób można go wykorzystać powtórnie 
(recykling). Zajęcia te przede wszystkim pozwoliły rozwinąć 
kreatywność przedszkolaków, które z gazet, kartonów, 
papierowych rolek, bibuły oraz wszelkiego rodzaju papierów 
stworzyły kolorowy Zamek Pani Jesieni. 

Zespół Promujący Przedszkole

Nasi dzielni piątoklasiści przystąpili do egzaminu na 
kartę rowerową w dniu 28.09.2023 r. w Miasteczku Ruchu 
Drogowego w Cygańskim Lesie w Bielsku - Białej. Po wcze-
śniejszym egzaminie teoretycznym uczniowie połączyli teorię 
z praktyką jazdy na rowerze z uwzględnieniem przepisów 
ruchu drogowego. Nie było łatwo, nie brakło łez, ale kolejna 
szansa pozwoliła starania uwieńczyć sukcesem. Uroczyste 
wręczenie kart rowerowych odbyło się na akademii z okazji 
250 rocznicy KEN 12.10.2023 r. Gratulujemy wszystkim 
uczniom zdanego egzaminu.Ta lekcja bezpiecznej jazdy na 
rowerze zostanie długo w pamięci. 

Bezpiecznej jazdy życzy
Dyrektor Szkoły Ł. Salachna i opiekun U. Copija

Karta rowerowa
w SP 1 w Bystrej

SP 1 z Bystrej w Rybniku

Ogród warzywny to wspaniałe miejsce, gdzie dzieci mogą 
nauczyć się podstaw biologii i ekologii, a także zasad zdro-
wego odżywiania. W związku z tym, w ubiegłym roku klasa II 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Bystrej przystąpiła do akcji „Mały 
ogrodnik” i założyła szkolny ogródek warzywny.

Najpierw wszystko zostało dokładnie zaplanowane i rozry-
sowane na kartkach. Dzieci same podejmowały decyzje 
o tym, jak będzie wyglądać ich warzywniak. Decydowały, jakie 
warzywa zasadzić. W ich ogródku nie brakło również drzewek 
owocowych. Pozostałą przestrzeń zagospodarowały, robiąc 
oczko wodne. Były bardzo zadowolone, a czynności, które 
tam wykonywały, rozwijały je i sprawiały im ogromną radość.

Przy ogródku warzywnym nauczyły się pielęgnować rośliny: 
pieliły, systematycznie podlewały oraz dbały o nie. Nie zapo-
mniały także o pielęgnacji podczas wakacji. Przyjeżdżały do 
swojego ogródka i systematycznie podlewały roślinki. Klasa II 
bardzo się starała, a kiedy rośliny wykiełkowały, a następnie 
wyrosły z nich warzywa, zjadły je z ogromnym apetytem. Na 
początku III klasy z wyhodowanej kukurydzy zjadły sobie 
pyszny popcorn. W oczku wodnym, stworzonym przez dzieci, 
żaby w upalne dni stworzyły sobie kąpielisko. 

Ogródek szkolny ułatwił dzieciom zrozumienie, jak funk-
cjonuje przyroda. Pozwolił doświadczyć radości z obcowania 
z nią. Dzieci, które same posiały marchewkę, obserwowały jej 
kiełkowanie, podlewały i pieliły, będą ją chętnie jadły i będą 
wiedziały, że warzywa i owoce nie biorą się „ze sklepu”. 

Monika Ligocka
Zdjęcia z archiwum szkoły

Klasa 7 ze Szkoły Podstawowej nr 1 w Bystrej, w bieżącym 
roku szkolnym 2023/24 rozpoczęła sezon wycieczkowy 
wyjazdem do Zabytkowej Kopalni "Ignacy" w Rybniku, w dniu 
19.10.2023 r. W starej kopalni z 230 letnią historią, młodzież 
zapoznała się z dziedzictwem przemysłowym Krainy Górnej 
Odry. Działająca do dziś maszyna parowa do odwadniania 
kopalni stanowi główną atrakcję. Cała interaktywna wystawa 
"Wiek pary" opowiada o silnikach parowych, ich konstrukcji 
i zastosowaniu. Dodatkowym atutem wycieczki było odwie-
dzenie Małego Centrum Nauki SOWA, sygnowanego marką 
Centrum Nauki Kopernik w Warszawie. Uczniowie mogli 
samodzielnie eksperymentować na przygotowanych ekspo-
natach oraz w przestrzeni do majsterkowania. To doskonałe 
dopełnienie lekcji przyrody, fizyki i techniki. Dodatkowe 
wrażenia były po pokonaniu 222 schodów na platformę wido-
kową wieży ciśnień, co umożliwiło podziwianie panoramy 
Ziemi Rybnickiej oraz odległych pasm Sudetów i Tatr. 

Polecamy to miejsce:) Warto!
Uczniowie klasy 7 z wychowawcą Urszulą C.

„Mały ogrodnik”

Zdjęcia z archiwum przedszkola

Zdjęcie z archiwum szkołyZdjęcie z archiwum szkoły
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Usługi w naszym regionie

                  

                  BANK SPÓŁDZIELCZY W BYSTREJ  
  

KKRREEDDYYTT  
ŚŚWWIIĄĄTTEECCZZNNOO--NNOOWWOORROOCCZZNNYY  

 oopprroocceennttoowwaanniiee  ssttaałłee::  99,,5500  %% 

 pprroowwiizzjjaa  zzaa  uuddzziieelleenniiee  kkrreeddyyttuu::  44,,0000  %%  
 pprroowwiizzjjaa  pprrzzyyggoottoowwaawwcczzaa::  11,,0000  %%  nniiee  mmnniieejj  nniiżż::  1100,,0000  zzłł  
 ddllaa  oossóóbb  ppoossiiaaddaajjąąccyycchh  ww  nnaasszzyymm  BBaannkkuu  rraacchhuunneekk    
          RROORR  zzee  ssttaałłyymmii  wwppłłyywwaammii  ––  pprroowwiizzjjaa::  22,,0000  %%  
    

okres kredytowania: 11 miesięcy 
 

Oferta aktualna od 1 grudnia 2023 r.  
do 31 stycznia 2024 r. 

 

Dane dotyczące zadłużenia klienta weryfikowane są w Biurze Informacji 
Kredytowej i Krajowym Rejestrze Długów    

 

Zapraszamy do Banku oraz do naszych placówek w Buczkowicach,  
Szczyrku i Wilkowicach 

  

PPRRZZYYKKŁŁAADD   RR EEPPRR EEZZ EENN TTAATTYYWWNN YY   
KKwwoottaa  kkrreeddyyttuu  33..000000  zzłł..,,    OOkkrreess  kkrreeddyyttoowwaanniiaa  1111  mm--ccyy    

Parametry Koszty 
/zł/ 

Rata kredytu 287,00 
Łączna kwota wszystkich opłat, prowizji i innych 
kosztów związanych z zawarciem umowy, w tym: 

1. Prowizja przygotowawcza 
2. Prowizja za udzielenie kredytu 
3. koszt zabezpieczenia 

 
 

30,00 
60,00 
10,00 

Suma odsetek 153,35 
Całkowity koszt kredytu 253,35 

 

Stopa rzeczywista wynosi 17,34 %. 
 

Planowane otwarcie nowej fabryki 
w Radziechowach-Wieprzu: 2025
A dziś - pracuj z nami w Bielsku-Białej

PLP Poland (Belos) S.A.
Bielsko-Biała ul. Kustronia 74

e-mail: rekrutacja@plp.com
Tel. 33 814-50-21,  wew. 376 lub 252

Zatrudnimy osoby do obsługi 
maszyn i urządzeń na produkcji 
- również do przyuczenia
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Firma Pogrzebowa Bogusław Wałach 
 

43-360 Bystra, ul. Przedszkolna 17 

        33 817 11 20                 601 52 52 66 
 

kompleksowe usługi związane  
z organizacją pogrzebów 

 usługi całodobowe 

B U D O W N I C T W O

tel. 500 400 858
www.walczakbud.pl

BUDOWA BUDYNKÓW JEDNORODZINNYCH

OKNA
DRZWI
BRAMY
ROLETY
PARAPETY

Ph
ot

o 
by

 B
en

ce
 S

zt
re

cs
ka

 o
n 

U
ns

pl
as

h

MECHANIKA
KLIMATYZACJA
WULKANIZACJA

POMOC
DROGOWA

MECHANIKA
KLIMATYZACJA
WULKANIZACJA

POMOC
DROGOWA

tel. 603 532 942
Wilkowice, ul. Swojska 6
(obok gazów technicznych)

Głos Gminy Wilkowice zyskuje coraz większe uznanie 
wśród czytelników i reklamodawców - zwiększa się ilość osób, 
które chcą umieszczać reklamy w naszej gazetce. W ostatnich 
miesiącach, dzięki reklamom, finansowane jest 42% kosztów 
druku czasopisma.
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Mikołaj
i jarmark świąteczny

w Mesznej


